
Kultur- og Fritidsudvalget
Tirsdag den 30. maj 2023 - kl. 13:00
Mødecenter C, Lokale 32 på Ballerup Rådhus

Deltagere

Charlotte Holtermann (A) - Deltog
Sandra Marsenic (A) - Deltog
Simon Knudstrup (F) - Deltog
Karsten Kriegel (C) - Deltog
Anja Holtze (A) - Deltog
Özcan Kizilkaya (A) - Deltog
Elisabeth Gadegaard Wolstrup (direktør) - Deltog
Per Kensø (centerchef for Skoler
Institutioner og Kultur) - Deltog

Afbud/Fraværende

Michael Jensen (O) - Afbud

Punkt 1 Meddelelser

Beskrivelse

Revisionsberetning for regnskabsåret 20221.

Kommunens revisor, BDO, har udarbejdet revisionsberetning for årsregnskabet
2022. Revisionsberetningen indeholder ikke bemærkninger på Kultur- og
Fritidsudvalgets område. Revisionsberetningen vil blive forelagt
Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen i forbindelse med
andenbehandlingen af Ballerup Kommunes årsregnskab for 2022.



2 bilag heraf 2 anbefales

 

Evaluering af foreningernes benyttelse af indendørs faciliteter i ferieperioder 2.

2 bilag heraf 1 anbefales

 

Ansøgning til Statens Kunstfond3.

Kultur- og Fritidsudvalget blev 31. januar 2023 orienteret om, at Kulturtjenesten
ville udarbejde en ansøgning til Statens Kunstfond om midler til et
huskunstnerprojekt. På baggrund af erfaringer fra Artist in Residence-forløbet var
der et stort ønske om et nyt kunstprojekt for 9. klasser, da udskolingslederne var
positive i forhold til den eksamensfaglige tilgang til kunstprojektet. Statens
Kunstfonds Huskunstnerordning blev derfor ansøgt om et nyt kunstforløb. Der
blev ansøgt om i alt 81.000 kr. Da der var flere kvalificerede ansøgere end
penge til uddeling, fik Kulturtjenesten et delvist tilsagn på 50.000 kr. Projektet
forsøges gennemført med finansiering fra blandt andet skolerne.

 

Dialogmøde mellem Kultur- og Fritidsudvalget og Folkeoplysningsudvalget kl.4.
16.00 - 17.00

Kultur- og Fritidsudvalget godkendte på mødet den 28. marts 2023 punkt 4, at
emnet bliver en drøftelse under overskriften: "Hvordan tænkes foreningslivet ind
i Ballerup Kommunes planer for byudvikling".

Bilag 

1 bilag heraf 1 anbefales 

Beslutning

Taget til efterretning



Punkt 2 Årligt dialogmøde mellem Kultur- og
Fritidsudvalget og Frivillighedsrådet

Indhold

Sammendrag

Der skal fastsættes dato og tidspunkt og emne for det årlige dialogmøde med
Frivillighedsrådet. 

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at dialogmødet bliver afholdt i
forlængelse af Kultur- og Fritidsudvalgets ordinære møde den 15. september 2023 kl.
14.00 - 15.00. 

Baggrund

Kultur- og Fritidsudvalget besluttede på møde den 2. april 2019 punkt 7 at afholde et
årligt møde med Frivillighedsrådet. 

Sagsfremstilling

Frivillighedsrådet foreslog på sit møde den 10. maj 2023 at det årlige dialogmøde med
Kultur- og Fritidsudvalget bliver afholdt i forlængelse af Kultur- og Fritidsudvalgets
ordinære møde den 15. september 2023 kl. 14.00 - 15.00. 

Frivillighedsrådet foreslår emne til dialogmødet, som bliver fremlagt på Kultur- og
Fritidsudvalgets møde den 15. august 2023. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag



Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at 

Dialogmødet bliver afholdt i forlængelse af Kultur- og Fritidsudvalgets ordniære1.
møde den 15. september 2023 kl. 14.00 - 15.00.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 3 Kultur- og Fritidsudvalgets studietur i
valgperioden 2022-2025

Tidligere behandling

Kultur- og Fritidsudvalget den 2. maj 2023 Punkt 4

Indhold

Sammendrag

Der fremlægges to forslag til Kultur- og Fritidsudvalgets studietur i valgperioden 2022
- 2025. Udvalget skal tage stilling til, om administrationens skal arbejde videre med et
af de to forslag. 

Baggrund

De stående udvalg og Økonomiudvalget har i Kommunalbestyrelsens valgperiode
2022-2025 et budget årligt til kurser, konferencer og studieture. Kultur- og
Fritidsudvalget har tidligere været på Kulturmødet på Mors. 

Sagsfremstilling

På Kultur- og Fritidsudvalgets møde den 2. maj 2023 punkt 4, behandlede udvalget



forslag til en studietur til Island. Det blev besluttet, at der forelægges en ny sag med
konkret program samt alternative muligheder. 

Studietur til Island

Administrationen foreslår, at udvalget besøger Island under Iceland Airwaves, som
finder sted den 2. til 4. november 2023. Iceland Airwaves er en stor multi-genre
musikfestival i Reykjavik med nye talenter og internationale kunstnere, der
præsenteres i samspil mellem de mange forskellige venues/kulturinstitutioner i byen.
Festivalen har eksisteret siden 1999 og formålet med festivalen er at præsentere ny
musik, både islandsk og udenlandsk.

Festivalen udforskes med det formål at samle inspiration til arbejdet med
handleplanerne for en musikstrategi, hvor særligt en kommunikationsindsats og idéer
til en række nye musikevents optog mange af de fremmødte borgere til høringsmødet
for musikstrategien. Herudover vil der være et fokus på frivillighed i forbindelse med,
at en udmøntning af musikstrategien vil kræve en høj grad af frivillighed. Endvidere
for at indhente viden og inspiration i forbindelse med udformning af handleplanerne
for Frivillighedspolitikken.

En studietur kunne eksempelvis byde på følgende programpunkter:

Besøge festivalen og fornemme stemningen, når byens borgere,
kulturinstitutioner og erhvervsdrivende går sammen om at skabe en festival.
Møde med en festivalansat, der kan fortælle om hvordan festivalen planlægges
og hvordan byens borgere og de mange forskellige venues inddrages.
Møde med en kommunikationsansvarlig i forhold til, hvordan festivalen
kommunikeres i hele bybilledet.
Møde med en repræsentant fra festivalen, der kan fortælle om hvordan
festivalens frivilligkorps opbygges, hvordan de frivillige engageres og hvilke
opgaver de frivillige varetager.  
Møde med en repræsentant fra byrådet for at få en introduktion til
musikforeningslivet i byen, samt viden om hvilken effekt festivalen har på byens
musik- og foreningsliv.
Besøge en venue, der ikke normalt huser koncerter ift. at undersøge, hvad det
kræver og hvilken effekt det har, at afholde koncerter.
Møde med en repræsentant fra festivalen for at høre mere om
programlægningen og talentarbejdet omkring festivalen.

Der er på nuværende tidspunkt flybilletter til Island med udrejse onsdag den 1.
november 2023 kl. 20.50 fra Kastrup Lufthavn med ankomst i Reykjavik, Keflavik kl.
23.20. Hjemrejse lørdag den 4. november 2023 kl. 15.40 fra Reykjavik, Keflavik og
ankomst i Kastrup Lufthavn kl. 19.50. 



Studietur i Danmark

Administrationen foreslår at udvalget tager på en tre-dages studietur i Danmark og
besøger Århus og Ebletoft med det formål at indhente inspiration og faktuel
idrætsfaglig viden i forbindelse med udviklingsplanen i Måløv, indhente inspiration til
det videre arbejde med borgerdrevne kultursteder som Ungdomskulturhuset
Vognporten samt Posthuset. Endvidere at indhente viden fra Aarhus Kommune om
kunst og byudvikling.

En studietur kunne eksempelvis byde på følgende programpunkter:

Besøge Godsbanen, som er et kulturelt kraftcenter, der har til huse i den gamle
Godsbanegård i Skovgaardsgade. Her kan blandt andet opleves udstillinger,
teater, oplæsninger, koncerter, markeder mv. På Godsbanen bor en lang række
aktører, bl.a. Teater Katapult, spillestedet Radar, Aarhus Billedkunstcenter og
mange flere inden for alle kulturgenrer. Ud over aktørernes egne aktiviteter
bruges Godsbanen af et stort antal eksterne aktører.
Besøge Maltfabrikken i Ebletoft, som er folkets fabrik – drevet af fællesskaber,
ildsjæle og passion med ønsket om at være en spirekasse for kreativ udvikling af
både mennesker og samfund. Maltfabrikken blev genskabt fra den originale
maltfabrik og åbnede som folkets fabrik i 2020.  
Besøge Idrættens Analyseinstitut, som er en selvejende institution under
Kulturministeriet, hvis mission er at skabe overblik over og indsigt i idræt og
folkeoplysning nationalt og internationalt.
Møde med en repræsentant fra Teknik og Miljø i Aarhus om byudvikling og sidste
etape af Aarhus Ø, der skal binde arealet Pier 3 sammen med resten af bydelen.
Fokus vil være på inddragelsen af borgere og interessenter.
Et spot på Aarhus store kunstindsats ved eksempelvis at gå en aftentur med en
repræsentant fra Teknik og Miljø i Aarhus, der fortæller om projektet ”Lys på
Aarhus”, der er et innovationsprojekt, hvis formål er at skabe tryghed og
understøtte byens liv med blandt andet lyskunst.

Administrationen foreslår at en studietur planlægges til at finde sted i marts 2024. 

Yderligere deltagelse på mødet

På Kultur- og Fritidsudvalgets møde deltager Kultur- og Fritidschef Morten Rus Hatorp
under behandling af sagen. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

De stående udvalg og Økonomiudvalget har i Kommunalbestyrelsens valgperiode
2022-2025 et budget årligt til kurser, konferencer og studieture. Der er



overførselsadgang mellem årene inden for perioden 2022-2025.

Kultur- og Fritidsudvalget havde et budget på 68.534 i 2022, hvor et restbudget på
44.413  kr. blev overført til 2023. Budgettet i 2023 er på 71.620 kr., så det samlede
budget i 2023 er på 116.000 kr. 

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at 

Udvalget tager stilling til om administrationen skal arbejde videre med program1.
og planlægning for en studietur til Island eller Danmark. 

Beslutning

Kultur- og Fritidsudvalget ønsker, at administrationen fortsætter med planlægning af
studieturen til Island. Hvis økonomien rækker til en tur inden for landets grænser på
et senere tidspunkt i valgperioden, tages dette op på et kommende udvalgsmøde. 

Punkt 4 Tilsyn med foreninger i Ballerup Kommune

Indhold

Sammendrag

Orientering om Ballerup Kommunes tilsyn med foreninger i henhold til
folkeoplysningsloven.

Baggrund

I henhold til folkeoplysningslovens regler fører kommunerne tilsyn med de
folkeoplysende foreninger.



Kultur- og Fritidsudvalget har ønsket en orientering om, hvordan administrationen
fører tilsyn med kommunens folkeoplysende foreninger.

Sagsfremstilling

I henhold til folkeoplysningsloven er der flere områder, hvor kommunen skal føre
tilsyn med de folkeoplysende foreninger, ved:

Anvendelse af det kommunale tilskud
Indsendelse af erklæring om børneattester
Anvendelse af kommunens lokaler
Indsendelse af beretning om foreningens virksomhed.

Anvendelse af det kommunale tilskud

Jf. folkeoplysningslovens § 29-32 aflægger foreninger og aftenskoler, der modtager
tilskud i henhold til folkeoplysningsloven, hvert år regnskab for anvendelse af
tilskuddet. Tilskudsregnskabet afleveres i en form, der er vedtaget af
Kommunalbestyrelsen.

Alle tilskudsregnskaber gennemgås af administrationen. Viser tilskudsregnskabet for
den enkelte forening, at tilskuddet ikke er anvendt til henholdsvis aktiviteter for børn
og unge (foreninger) eller undervisning m.v. (aftenskoler), bliver et eventuelt ikke
forbrugt tilskud tilbagebetalt. For foreninger gælder endvidere, at hvis
tilskudsregnskabet viser, at det kommunale aktivitetstilskud overstiger den samlede
deltagerbetaling for børn og unge, tilbagebetales den del af tilskuddet, der overstiger
deltagerbetalingen. 

Tilbagebetalte tilskud tilføres puljerne til aktivitetstilskud (foreninger) og
undervisningstilskud (aftenskoler) og sendes dermed retur til foreningslivet.

I henhold til folkeoplysningsbekendtgørelsens § 19, stk. 3 kan Kommunalbestyrelsen
beslutte, om regnskaber skal revideres ved en af foreningen valgt revisor, eller om
regnskaber for større tilskud skal revideres ved registreret eller statsautoriseret
revisor. Kommunalbestyrelsen har besluttet, at foreninger i Ballerup Kommune, der
modtager tilskud på 250.000 kr. eller derover skal benytte registreret eller
statsautoriseret revisor ved revision af tilskudsregnskaber. Administrationen
kontrollerer ved gennemgang af tilskudsregnskaber, at dette efterleves.

Mulighed for øget tilsyn: Ved afsættelse af flere personaleressourcer, kan
administrationen ved stikprøvekontrol udtage et antal tilskudsregnskaber til en ekstra
kontrol, herunder gennemgang af medlemslister og bilag. Hvis 10% af foreningerne



udtages til en sådan ekstra kontrol, vil det være syv foreninger og én aftenskole årligt,
hvis regnskaber skulle indkaldes til en ekstra kommunal revision.

Indsendelse af erklæring om børneattester

Alle godkendte foreninger, inkl. aftenskoler, skal, når de ansøger om tilskud eller
lokaler, over for kommunen erklære, at de vil indhente børneattester, når dette
kræves. Dette fremgår af folkeoplysningslovens § 4, stk. 4.

Det kræves, når foreningen ansætter eller beskæftiger personer, der har - eller senere
vil kunne få - direkte kontakt i foreningen med børn under 15 år.

I de tilfælde, hvor det kræves, skal foreningen indhente og opbevare børneattesterne.
Det er det, som foreningen skal meddele kommunen, at den vil gøre.

Administrationen kontrollerer, at foreninger og aftenskoler, der søger tilskud, hvert år
indsender den krævede tro- og loveerklæring om børneattester. 

Administrationen vil i løbet af sommeren 2023 udarbejde en procedure, der skal sikre,
at alle foreninger, der har anviste lokaler i Ballerup Kommune årligt indsender en
erklæring om børneattester. Der findes et stort antal foreninger, der får anvist lokaler,
men ikke modtager tilskud, som ikke i dag indsender erklæring om børneattester. En
stor del af disse foreninger er foreninger for seniorer, hvorfor foreningen ikke skal
indhente børneattester.

Anvendelse af kommunens lokaler

Det fremgår af folkeoplysningslovens § 44 a, at "Kommunalbestyrelsen kan ikke på
andet grundlag end efter denne lov yde tilskud eller udlåne eller udleje lokaler til
foreninger, hvis formål eller adfærd modarbejder eller underminerer demokrati eller
grundlæggende friheds- og menneskerettigheder". Det fremgår samtidig, at
kommunerne skal føre tilsyn med, at foreninger, der modtager tilskud eller låner
lokaler, opfylder disse betingelser.

Administrationen er på forskellige måder i dialog med foreningslivet. Det sker fx ved
foreningshenvendelser, hvor foreningsledere søger forskellig former for rådgivning, i
møder med brugerråd eller forskellige udvalg med foreningsrepræsentanter samt ved
deltagelse i andre typer møder med en eller flere foreninger. I en stor del af
administrationens arbejde indgår således direkte kontakt med kommunens



foreningsliv, og det er administrationens oplevelse, at den besidder et godt kendskab
til kommunens foreninger og deres aktiviteter.

Muligheder for øget tilsyn: Ved afsættelse af flere personaleressourcer, kan der
iværksættes øget tilsyn ved udførelse af varslede eller uvarslede foreningsbesøg,
fx af syv foreninger og en aftenskole, der modtager tilskud og yderligere tre
foreninger, der alene har anvist lokaler, men ikke modtager tilskud. 

Det skal bemærkes, at udover folkeoplysende og registrerede foreninger, der har
anvist lokaler for en sæson til benyttelse på ugentlig basis, er der flere foreninger,
herunder grundejerforeninger, handelsforeninger, boligforeninger m.v., der låner
kommunale lokaler til et eller to møder årligt.

Indsendelse af beretning om foreningens virksomhed

I henhold til folkeoplysningslovens § 5, stk. 8, skal alle godkendte foreninger hvert år
indsende en beretning til kommunen om foreningens virksomhed i det forgangne år.
Af beretningen vil kommunen kunne danne sig et indtryk af, om tilskudsbetingelserne
er opfyldt, hvilket er afgørende for fortsat at kunne låne lokaler og modtage tilskud.

I en kommune med ca. 100 godkendte foreninger vil en årlig gennemgang af samtlige
beretninger være en for omfattende opgave for administrationen. Loven giver
imidlertid kommunen mulighed for at indhente beretninger for en nærmere afgrænset
del af foreningerne.

Kommunalbestyrelsen har besluttet, at der indhentes beretninger fra foreninger de tre
første år efter en godkendelse som folkeoplysende forening. Administrationen
indhenter derudover beretninger fra foreningen, hvor det skønnes nødvendigt, dvs.
der hvor der er tvivl om, eller ønsket et større kendskab til foreningens virksomhed.

Der blev ikke indhentet beretninger i 2021 og 2022 da foreningslivet i lange perioder
havde været lukket ned på grund af COVID-19. Administrationen forventer at indhente
beretninger fra foreninger godkendt i årene 2018-2022 i løbet af sommeren 2023. 

Afslutningsvis skal det bemærkes, at Ballerup Kommune tager udgangspunkt i en
tillidsbaseret tilgang til mødet med kommunens foreninger.

Yderligere deltagelse på mødet



På Kultur- og Fritidsudvalgets møde deltager Kultur- og Fritidschef Morten Rus Hatorp
under behandling af sagen. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget.

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at

Orientering om tilsyn med kommunens folkeoplysende foreninger tages til1.
efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 5 Ændringer til kommissorium for
brugerrådet ved Lautrupgård Musik- og Kulturhus

Indhold

Sammendrag

Brugerrådet for Lautrupgård Musik- og Kulturhus har sendt ønsker til ændringer af
kommissoriet for Lautrupgård Musik- og Kulturhus. 



Det indstilles, at forslag til revideret kommissorium godkendes. 

Baggrund

I 2015 ønskede en arbejdsgruppe bestående af repræsentanter for Lautrupgård
Musikfabrik samt repræsentanter for musikgrupper under Lautrupgård Musikfabrik at
etablere et brugerråd, inden Lautrupgård Musikfabrik flyttede tilbage til det
nyrenoverede Musikhus i 2016. 

Kultur- og Fritidsudvalget godkendte den 10. maj 2015 et kommissorium for
Lautrupgård Musik- og Kulturhus. 

Sagsfremstilling

Brugerrådet for Lautrupgård Musik- og Kulturhus har fremsendt mindre ønsker til
ændringer af det nuværende kommissorium. 

Der er ændringer til: 

§ 1 Brugerrådets navn, hvor der tilføjes CVR nr. 
§ 4 Sammensætning, hvor der er ændringer til valgperioder og valg af
suppleanter.
§ 5 Valg til brugerråd, valg til brugerråd ændres fra november/december til
marts/april. 
§ 12 Tegningsret, udvides til også at gælde for kasseren. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag, heraf 1 anbefales 

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget



Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at 

Ændringer til kommissorium for Lautrupgård Musik- og Kulturhus godkendes. 1.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 6 Kommissorium for ny Fællesskabspris

Indhold

Sammendrag

Danske Bank har henvendt sig til Ballerup Kommune om en ændring i samarbejdet om
uddeling af priser, med afsæt i at Danske Bank har ændret deres tilgang til det
kommunale samarbejde. Administrationen har drøftet muligheder og fremlægger
derfor forslag om en ændring i samarbejdet.

Baggrund

Danske Bank har siden 2009 været sponsor for Ballerup Kommunes Kulturpris. I 2014
blev prisen ændret til Kulturpris og Talentpris. 

Kulturprisen er stiftet med det formål at påskønne kulturelle ildsjæle, som skaber
kulturelle eller kunstneriske oplevelser, der gør Ballerup Kommune til en spændende
by at besøge, bo eller arbejde i. Prisen kan tildeles en gruppe, forening, institution,
organisation, der er hjemmehørende i Ballerup Kommune, eller til en borger, som bor i
eller uden for kommunen. Med prisen følger 15.000 kr. sponsoreret af Danske Bank.

Talentprisen er stiftet med det formål, at anerkende og synliggøre de af Ballerup
Kommunes unge, som viser særlige evner og talenter på kulturområdet.
Anerkendelsen kan være med til at styrke vækstlaget på området, ved at unge
talenter kommer til at fungere som positive og inspirerende forbilleder for andre unge.
Med prisen følger 15.000 kr. sponsoreret af Danske Bank.

Sagsfremstilling



Den nuværende sponsoraftale med Danske Bank, Ballerup Afdeling om Kulturprisen
og Talentprisen er gældende for 2023. Danske Bank har henvendt sig til Ballerup
Kommune om ønsker til ændringer i genforhandling af en sponsoraftale for
2024. Danske Banks nationale markedsføringsstrategi har fokus på innovation,
bæredygtighed og diversitet, hvilket Danske Bank også ønsker bliver afspejlet i de
lokale sponsoraftaler.

Ballerup Kommune ønsker, at perspektiverne fra Vision 2029 indgår som pejlemærker
i den kommende sponsoraftale. Særligt med vægt på temaerne ”Vi skaber fremtiden
sammen” og ”Åben for nye ideer”. Samtidig ønsker Ballerup Kommune, at prisen skal
støtte op om Ballerup Kommunes Frivillighedspolitik.

Det forslås derfor at indstifte ”Fællesskabsprisen”, som vil erstatte Kulturprisen og
Talentprisen.

Fællesskabsprisens formål er at hædre de lokale kræfter og ressourcer, der bidrager
til innovative og bæredygtige fællesskaber i Ballerup Kommune med fokus på
diversitet. Fællesskabsprisen gives til frivillige, foreninger,
civilsamfundsorganisationer, borgergrupper og virksomheder, der skaber fremtiden
sammen i store eller små fællesskaber i kommunen med nye bæredygtige idéer og
tiltag.

Prisen er på 30.000 kr. og skal anvendes til videreudvikling/implementering af det
fællesskab/projekt, der vinder prisen. Projektet skal derfor være igangsat, når prisen
søges, så udvalget kan vurdere, om projektet skal tildeles prisen.

Der kan både indstilles kandidater til modtagelse af prisen, prisen kan søges og
udvalget kan af egen drift også indstille prismodtagere.

Udvalget fastsætter selv de nærmere kriterier for Fællesskabsprisen.

På kommunalbestyrelsens møde den 28. februar 2022 punkt 11 blev udvalget for
Ballerup Kommunes Kultur- og Talentpris nedsat for valgperioden 2022-2025. For at
understøtte prisens formål foreslås det, at sammensætningen af det nuværende
udvalg for Kulturprisen og Talentprisen ændres og udvides, så der er flere
repræsentanter i udvalget for Fællesskabsprisen. Udvalgets funktionsperiode er fra
den 1. august 2023 til den 31. december 2025 og vil fremover følge den kommunale
valgperiode. 



Forslag til sammensætning af udvalget for Fællesskabsprisen:

Borgmester
1 medlem, der repræsenterer den virksomhed, som sponsorer prisen
Udvalgsformand for Kultur- og Fritidsudvalget
1 medlem af Kultur- og Fritidsudvalget
Udvalgsformand for Socialudvalget
1 medlem af Socialudvalget
1 medlem udpeget af Frivillighedsrådet
1 medlem udpeget af Musisk Samråd

Fællesskabsprisen vil blive uddelt årligt ved Borgmesterens nytårsfest for de
folkeoplysende foreninger og tidligere prismodtagere.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag, heraf 1 anbefales 

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at

Fællesskabsprisen erstatter Kulturprisen og Talentprisen.1.

 
Sammensætning af udvalget for Fællesskabsprisen godkendes og erstatter2.
udvalget for Kulturprisen og Talentprisen.

 
1 medlem af Kultur- og Fritidsudvalget vælges til udvalget for Fællesskabsprisen.3.

 
1 medlem af Socialudvalget vælges til udvalget for Fællesskabsprisen.4.



 
Forslag til kommissorium for Fællesskabsprisen godkendes.5.

 

Beslutning

Ad indstillingspunkt 1: Indstilles ikke til godkendelse

Karsten Kriegel (C) stemte for administrationens indstilling.

Kultur- og Fritidsudvalget ønskede at Fællesskabssprisen oprettes, men ikke erstatter
Kultur- og Talentprisen. Der arbejdes videre med at finde et bud på alternativ
finansiering for Kultur- og Talentprisen - fx anden sponsor. Udvalget ønsker, at der
kigges på kommissoriet for de to priser, bl.a. med henblik på at udbrede kendskabet
samt målgruppen for priserne.

Ad indstillingspunkt 2: Indstilles til godkendelse

Ad indstillingspunkt 3: Udsættes

Ad indstillingspunkt 4: Indstilles til godkendelse

Ad indstillingspunkt 5: Indstilles til godkendelse 

Punkt 7 Procedure for fordeling af
kunstgræsbanetid

Indhold

Sammendrag

Halfordelingsudvalget har efter fordelingsmødet den 8. september 2022, evalueret
Proceduren for fordeling af tider til kunstgræsbaner i Ballerup Kommune.

Det indstilles, at forslag til revidering af procedure for fordeling af tider til
kunstgræsbaner godkendes.

Baggrund

Ballerup Kommune har tre kunstgræsbaner, der anvendes af kommunens
fodboldklubber i vinterhalvåret. Banerne fordeles én gang årligt efter bestemmelserne



i Procedure for fordeling af tider til kunstgræsbaner i Ballerup Kommune, som blev
godkendt på Kommunalbestyrelsens møde den 31. maj 2021 punkt 13.

Sagsfremstilling

På det seneste fordelingsmøde med fodboldklubberne den 8. september 2022 har
Halfordelingsudvalget gjort opmærksom på, at der under Anvendelsestider og
–begrænsninger er en fejl. Der står, at ”De to første slots i banetiderne kl. 16.30-18.00
og kl. 18.00-19.30 kun kan anvises til børn og unge”. Dette skal rettes til ”De fire
første slots”, da hver bane deles i to slots á 1 ½ time.

Der står i proceduren under kunstgræsfordelingsnøglen, at handicapidrætten vægtes
2:1 uanset alder. Her tilføjes ”såfremt handicapidrætten anvises tider på
kunstgræsbanerne”.

På nuværende tidspunkt er der 60 slots, der kan fordeles til børn og unge. Når de nye
kunstgræsbaner er færdige, vil de indgå i kunstgræsbanefordelingen for sæson
2023/2024. Det vil betyde, at der er 90 slots, der kan anvises til børn og unge i
banetiderne kl. 16.30-18.00 og kl. 18.00-19.30.

Der tilføjes yderligere i proceduren, at hvis antallet af børn er så højt, at børneslots
bliver over 90, så skal børn anvises tider i det næste tidsinterval, som er 19.30-21.00.

Udvidelsen af kapaciteten på kunstgræsbanerne vil også have konsekvenser for
halfordelingen, hvorfor der vil blive fremlagt reviderede overordnede retningslinjer for
halfordelingsprocedure for sæson 2024/2025 til godkendelse, hvor retningslinjerne for
fordeling af tider til kusntgræsbaner vil indgå. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag, heraf 1 anbefales 



Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at

Forslag til revidering af procedure for fordeling af tider til kunstgræsbaner1.
godkendes.

Beslutning

Indstilles til godkendelse

Punkt 8 Ny kontraktperiode for fysioterapi i East
Kilbride Badet

Tidligere behandling

Kultur- og fritidsudvalget den 9. september 2020, lukket punkt

Kommunalbestyrelsen den 28. september 2020 punkt 19

Indhold

Sammendrag

Kontrakterne for fysioterapi i East Kilbride Badet udløber 30. september 2023 og
forlænges til den 31. december 2023. Administrationen har opdateret og tilpasset
tilbudsmaterialet, som danner baggrund for at indgå nye kontrakter fra 1. januar
2024.

Det indstilles, at tilbud om licenser til fysioterapi i East Kilbride Badet annonceres som
beskrevet med vedlagte tilbudsmateriale.



Endvidere indstilles, at administrationen bemyndiges til at indgå licenser til fysioterapi
i East Kilbride Badet på baggrund af vedlagte tilbudsmateriale samt at
administrationen bemyndiges til løbende at ændre i brugen af licenser, hvis den
faglige vurdering tilsiger ændret brug af varmtvandsbassinet.

Baggrund

Kultur- og Fritidsudvalget besluttede på møde den 3. marts 2022 punkt 6, at
varmtvandsbassinet i East Kilbride Badet fortsat skulle anvendes som terapibassin i
samarbejde med fysioterapeuter hjemmehørende i Ballerup Kommune.

Kommunalbestyrelsen godkendte på møde den 28. september 2022 punkt 19, at der
blev indgået aftale med to fysioterapeuter, og borgmesteren blev bemyndiget til at
indgå de endelige kontrakter for perioden 1. oktober 2020 til 30. september 2023.

Sagsfremstilling

De nuværende kontrakter med to fysioterapeuter hjemmehørende i Ballerup
Kommune om licens til at drive fysioterapi i East Kilbride Badet udløber den 30.
september 2023.

Administrationen i Ballerup Idrætsby har evalueret kontrakterne. Erfaringerne med
afholdelse af fysioterapitræning i East Kilde Badet har været gode og samarbejdet har
fungeret godt.

På baggrund af evalueringen af kontrakterne har Ballerup Idrætsby udarbejdet nyt
tilbudsmateriale med henblik på at indgå nye kontrakter. Tiderne i tilbudsmaterialet er
tilpasset, så de i højere grad tilgodeser den offentlige åbning.

Aftaler til at drive fysioterapi i East Kilbride Badet

Indeholdt i licenserne er benyttelse af tider i varmtvandsbassinet og et behandlerrum
samt klienternes benyttelse af omklædning og bad i East Kilbride Badet i forbindelse
med behandling.

Modellen bygger på fire licensmuligheder, der hver består af seks timer fordelt på
både dag og aften. Fysioterapeuter kan byde ind på en eller flere licenser.



Licenserne tilbydes ud fra vurdering ved samtale og ud fra følgende kriterier:

Ansøger er autoriseret fysioterapeut
Ansøger er hjemmehørende i Ballerup Kommune
Det prioriteres, at der er flere forskellige ansøgere, der får licens, frem for at en
enkelt ansøger får flere eller alle licenser.

Aftalerne vil kunne opsiges af parterne med seks måneders varsel.

Prisstruktur

10.000 kr. pr. år + gældende billetpris (voksen, enkelbillet) pr. klient pr. indgang
til varmtvandsbassin.
Obligatorisk tilkøb af rengøring: 2.000 kr. pr. år pr. licens.
Priserne fremskrives hvert år ud fra Ballerup Kommunes PL-fremskrivning af
taksterne.

Ansøgningsproces

Administrationen har udfærdiget tilbudsmateriale (se bilag) med beskrivelse af
faciliteter, mulige tider og priser, som interesserede aktører kan downloade fra
www.eastkilbride.dk, opslag på Ballerup Kommunes facebookside samt som
annonceopslag i Ballerup Bladet i juli og august 2023.

For at give de nuværende lejere mulighed for at planlægge året ud og for at sikre en
god ansøgningsproces forlænges de nuværende kontrakter til 31. december 2023.

Der er ansøgningsfrist den 1. september 2023 og de nye kontrakter træder i kraft 1.
januar 2024.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Økonomien ligger på bevillingsramme 40.35 Folkeoplysning og fritidsaktivitet m.v.
indeholdt i Ballerup Idrætsbys driftsbudget, som en del af det budgetmæssige
indtjeningskrav. 

I 2022 udgjorde den samlede indtægt for East Kilbride Badet 141.825 kr. for licenser
og entrebilletter. 



Den samlede indtægt forventes at være på samme niveau ved indgåelse af nye
aftaler. Indtægter for licenser forventes at være 50.000 kr. årligt samt
entréindtægter. 

Bilag

1 bilag, heraf 1 anbefales 

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at

1. Tilbud om licenser til fysioterapi i East Kilbride Badet annonceres som beskrevet
med vedlagte tilbudsmateriale.

2. Administrationen bemyndiges til at indgå licenser til fysioterapi i East Kilbride Badet
på baggrund af vedlagte tilbudsmateriale.

3. Administrationen bemyndiges til løbende at ændre i brugen af licenser, hvis den
faglige vurdering tilsiger ændret brug af varmtvandsbassinet.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 9 Tidsplan for udarbejdelse af
udviklingsplan for Måløv Idrætspark

Indhold

Sammendrag

I Aftale om Budget 2023 pkt. 1.4.4, ønskes arbejdet med en udviklingsplan for Måløv
Idrætspark påbegyndt. For at igangsætte arbejdet fremlægger administrationen en
tidsplan for udarbejdelse af en overordnet udviklingsplan for Måløv Idrætspark
og indstiller, at Kultur- og Fritidsudvalget godkender tidsplanen.



Baggrund

I aftale om budget 2023 pkt. 1.4.4. Udviklingsplan for Måløv Idrætspark, ønskes
arbejdet med udviklingsplanen påbegyndt. Desuden fremgår det af aftalepunktet, at
udviklingsplanen skal have et overordnet sigte og indeholde kapacitetsmæssige
overvejelser. Bylauget og andre interessenter inddrages i arbejdet. 

Sagsfremstilling

Med afsæt i budget 2023 pkt. 1.4.4., hvor arbejdet med udviklingsplan for Måløv
Idrætspark ønskes påbegyndt, fremlægger administrationen i sagen et forslag til
en tidsplan for udarbejdelse af udviklingsplanen. 

Tidsplan for udarbejdelse af udviklingsplan for Måløv Idrætspark

2. kvartal 2023: 

Den. 6. juni afholdes dialogmøde med relevante interessenter, hvor processen
og tidsplan for udarbejdelse af udviklingsplanen for Måløv Idrætspark
præsenteres

3. og 4. kvartal 2023: 

August-september: workshop med relevante interessenter om ideer og forslag til
udvikling af Måløv Idrætspark.
September-oktober: inputs fra relevante fagpersoner (eksterne og interne) til
udvikling af Måløv Idrætspark
September-oktober: forslag fra interessenter, viden fra fagpersoner og relevante
data samles
November: Orientering til Kultur- og Fritidsudvalget om status på
udarbejdelse af udviklingsplan
Oktober-december: Udviklingsplanen udformes med et overordnet sigte og
facilitetsmæssige overvejelser med udgangspunkt i de samlede inputs og data

1. kvartal 2024: 

Dialog med brugerne om den udarbejdede udviklingsplan
Behandling og vedtagelse af udviklingsplanen i Kultur- og Fritidsudvalget
Udviklingsplanen igangsættes 

Administrationen vurderer, at tidsplanen sikrer inddragelse af relevante interessenter
og ekspertviden til udarbejdelse af en udviklingsplan for Måløv Idrætspark med et
overordnet sigte og kapacitetsmæssige overvejelser. 



Økonomiudvalget forelægges sag på junimødet om, hvorvidt hallen i Jonstruplejren
skal købes. Der er til orientering vedlagt bilag omkring tilstandsvurdering af
bygningen fra den 1. januar 2022 samt foreløbigt notat om Jonstruphallen og Måløv
Idrætspark fra den 1. marts 2022, som også var fremlagt på Økonomiudvalget den 23.
august 2022 og Kultur- og Fritidsudvalget den 6. september 2022. Administrationen
vurderer samlet set, at et køb af hallen i Jonstruplejren og genopretning i mindre grad
imødekommer brugernes kapacitetsbehov og borgernes idrætsvaner. 

Yderligere deltagelse på mødet

På Kultur- og Fritidsudvalgets møde deltager Kultur- og Fritidschef Morten Rus Hatorp
under behandling af sagen. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag, heraf 0 anbefales

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget.

Indstilling

Center for  Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at

Kultur- og Fritidsudvalget godkender tidsplanen for udarbejdelse af1.
udviklingsplanen for Måløv Idrætspark.

Beslutning

Indstillingen godkendt



Punkt 10 Ansøgning om
bydelsarrangementstilskud fra Skovlunde Lokalråd
til Skovlunde Byfest

Indhold

Sammendrag

Skovlunde Lokalråd søger om et bydelsarrangementstilskud på 80.000 kr. til
Skovlunde Byfest 2023. 

Det indstilles, at ansøgningen imødekommes.

Baggrund

Der er afsat en pulje, der i 2023 er på 433.825 kr., til kulturelle bydelsarrangementer.

Kriterier for Bydelsarrangementspuljen:

Der kan søges støtte til kulturelle bydelsarrangementer, der har til formål at
understøtte og/eller styrke lokale fællesskaber.
Det kræves, at arrangementet henvender sig til personer ud over foreningens
egne medlemmer/gruppens medlemmer.
Det forudsættes, at arrangementet er af en vis størrelse med et forventet antal
deltagere på minimum 100 personer/borgere.
Der ydes ikke støtte til fortæring. Der er en forventning om, at udgifter hertil
dækkes af/via egenbetaling.
Arrangørerne skal selv bidrage med økonomi til arrangementet.

Tilskud til kulturelle bydelsarrangementer ydes med hjemmel i kommunalfuldmagten

Sagsfremstilling

Skovlunde Byfest er en årligt tilbagevendende begivenhed, som har til formål ”at
dyrke en levende bymidte, hvor skovlundeborgerne får en god oplevelse, hvor der
skabes et engageret samarbejde på tværs af foreninger, frivillige og butikker, hvor
foreningerne også får mulighed for at styrke deres virke”.



Skovlunde Byfest omfatter aktiviteter for alle aldersgrupper, musik og anden
underholdning og boder med mad og drikke. Musikken leveres af lokale grupper,
herunder fra Mere Monitor, og professionelle udøvere. 

Byfesten afholdes lørdag den 26. august 2023 i tidsrummet kl. 10.00 – 22.00. Om
formiddagen er programmet rettet mod børnefamilier. Hen over eftermiddagen er
programmet markedspræget og om aftenen er der musik og dans for det voksne
publikum i festteltet. Der forventes 2.000 – 4.000 besøgende fordelt over dagen.

Skovlunde Byfest arrangeres af en kerne af frivillige omkring Skovlunde Center Syd,
Skovlunde Kulturhus og Skovlunde Lokalråd. Gruppen er tilknyttet lokalrådet som
arbejdsgruppe, hvorfor Lokalrådet formelt er arrangør på vegne af arbejdsgruppen.
Som de tidligere år, vil lokale foreninger bidrage med arbejdskraft til
husstandsomdeling af program, op- og nedtagning af telte samt øvrig hjælp til
arrangementet. Foreningerne modtager tilskud på 6.500 for deres hjælp til byfesten.

Budgettet for Skovlunde Byfest 2023 viser udgifter på i alt 155.000 kr., hvoraf de
væsentligste udgiftsposter er 60.000 kr. til underholdning og 69.000 kr. til leje af telte,
scene, toiletter m.v. Der budgetteres med tilsvarende indtægter, der ud over
tilskuddet, der søges om i denne ansøgning, hovedsageligt forventes at komme fra
øvrige tilskud og sponsorater (45.000 kr.) og fra overskud på salg af øl og vand
(25.000 kr.).

Budgettet er baseret på erfaringer fra tidligere år. Arrangørerne oplyser, at der sidste
år faldt en hovedsponsor fra, men at det forventes, at der i år kan opnås tilskud fra
nye butiksejere. Byfesten er rykket en uge frem i forhold til tidligere, så den ikke igen
er sammenfaldende med Herlev Festuge. Med den aktuelle inflation forventer
arrangørerne et generelt højere udgiftsniveau. 

Økonomi til Skovlunde Byfest er adskilt fra Skovlunde Lokalråds øvrige økonomi,
således at et eventuelt over- eller underskud overføres til næste års byfest. Sidste års
byfest gav et underskud på 2.236 kr. hvorefter, Skovlunde Lokalråd har en reserve på
21.337 kr. hensat til fremtidige byfester. Arbejdsgruppen søger gradvist at øge
reserven til 35.000 kr. således, at arrangementet er mere robust i forhold til dårligt
vejr og dermed et potentielt underskud på salg af øl og vand og uforudsete udgifter.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Bydelsarrangementstilskud er budgetlagt på ramme 40.38 Kulturel virksomhed m.v.



Bydelsarrangementspuljen   Inkl. moms Ekskl. moms

Budget 2023  433.825 kr.

Bevilget forud for dette møde   -173.604 kr.

Til disposition   260.221 kr.

Ansøgninger på dette møde:   

Skovlunde Lokalråd, Byfest 80.000 kr. - 73.600 kr.

Halloween i Måløv 20.000 kr. - 18.400 kr.

Til disposition herefter  168.221 kr.

Det bevilgede beløb er bruttobeløb, der ved bogføring renses for 8 pct. moms.
Ansøger får udbetalt det fulde bevilgede beløb.

Bilag

2 bilag, heraf 2 anbefales

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at 

Der bevilges et bydelsarrangementstilskud til Skovlunde Byfest 2023.1.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 11 Ansøgning om
bydelsarrangementstilskud fra Måløv Bylaug til
Halloween i Måløv

Indhold



Sammendrag

Halloweenudvalget under Måløv Bylaug søger om et bydelsarrangementstilskud på
20.000 kr. til afholdelse af Halloween i Måløv 2023.

Det indstilles, at der ydes en underskudsgaranti på 20.000 kr. til arrangementet.

Baggrund

Der er afsat en pulje, der i 2023 er på 433.825 kr., til kulturelle bydelsarrangementer.

Kriterier for Bydelsarrangementspuljen:

Der kan søges støtte til kulturelle bydelsarrangementer, der har til formål at
understøtte og/eller styrke lokale fællesskaber.
Det kræves, at arrangementet henvender sig til personer ud over foreningens
egne medlemmer/gruppens medlemmer.
Det forudsættes, at arrangementet er af en vis størrelse med et forventet antal
deltagere på minimum 100 personer/borgere.
Der ydes ikke støtte til fortæring. Der er en forventning om, at udgifter hertil
dækkes af/via egenbetaling.
Arrangørerne skal selv bidrage med økonomi til arrangementet.

Tilskud til kulturelle bydelsarrangementer ydes med hjemmel i kommunalfuldmagten.

Sagsfremstilling

En arbejdsgruppe forankret i Måløv Bylaug står for planlægning af det årlige
arrangement "Halloween i Måløv". Som alle tidligere år, afholdes arrangementet den
sidste fredag i oktober, hvilket i år er den 27. oktober.

I 2022 indførte Halloweenudvalget et nyt koncept, som det er besluttet at fortsætte
med. Det nye koncept betyder, at der ikke længere er opstart ved Nåleøjet i
Søndergården med optog til byparken. I stedet får publikum adgang til et stort lukket
område (Liljevangsvej, byparken, kirken, Tingstedet og Måløvhøj Skole, afdeling
Måløv), hvor de selv kan bestemme, i hvilken rækkefølge de vil opleve de forskellige
uhyggelige poster og underholdningsindslag, der ligesom tidligere er både udendørs
og indendørs. 

I år lægger Halloweenudvalget mere vægt på at mindske kødannelse, både ved de
mange aktiviteter og ved de forskellige indgange, for at få et bedre flow gennem hele



arrangementet. Der er specielt fokus på aktiviteter ved Måløv Naturpark og på
skræmme-gangen på skolen. 

Mere end 200 frivillige hjælper med at afvikle arrangementet. Samtidig anvendes
professionelle fagfolk til at bidrage med blandt andet sminkning, lyd, lys, el-arbejde og
forskellige underholdningsindslag. Den overordnede planlægning og koordinering
varetages af Halloweenudvalget, som er en gruppe borgere under Måløv Bylaug.

Der er budgetlagt udgifter for 239.000 kr. til arrangementet. Der budgetteres med
salg af ca. 5.500 billetter og en indtægt fra billetsalget på i alt 220.000 kr. Der er
således et forventet underskud, inden et eventuelt tilskud/underskudsgaranti, på
19.000 kr. Med henvisning til usikkerhed omkring billetsalget søges et tilskud på
20.000 kr.

I 2020 og 2021 måtte Halloween i Måløv aflyses. Inden aflysningerne var der afholdt
udgifter for de to år på 26.305 kr. Det blev dog udlignet af et ekstraordinært stort
billetsalg i 2023. Et samlet regnskab for årene 2020-2022 viser derfor et samlet
overskud på 59.026 kr. Halloweenudvalget oplyser, at der efter overskuddet ved
Halloween i Måløv 2022 efterhånden er oparbejdet en reservekapital på i alt 142.306
kr. Ansøgerne oplyser, at arrangementet er meget sårbart over for vejr og andre ydre
omstændigheder, hvorfor det er nødvendigt med en sådan reserve, som det i øvrigt
har taget mange år at oparbejde. 

Administrationen anbefaler, at et eventuelt tilskud ydes som en underskudsgaranti.
Bydelsarrangementstilskuddet vil dermed ikke kunne bidrage til en forøgelse af
Halloweenudvalgets reservekapital ved et eventuelt overskud.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Bydelsarrangementstilskud er budgetlagt på ramme 40.38 Kulturel virksomhed m.v.

Bydelsarrangementspuljen   Inkl. moms Ekskl. moms

Budget 2023  433.825 kr.

Bevilget forud for dette møde   -173.604 kr.

Til disposition   260.221 kr.

Ansøgninger på dette møde:   

Skovlunde Lokalråd, Byfest 80.000 kr. - 73.600 kr.



Halloween i Måløv 20.000 kr. - 18.400 kr.

Til disposition herefter  168.221 kr.

Det bevilgede beløb er bruttobeløb, der ved bogføring renses for 8 pct. moms.
Ansøger får udbetalt det fulde ansøgte beløb.

Bilag

4 bilag, heraf 1 anbefales 

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at 

Der ydes en underskudsgaranti fra Bydelsarrangementspuljen på 20.000 kr. til1.
Halloween i Måløv.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 12 Ansøgning om godkendelse af Ballerup
Mini-Z Klub som frivillig folkeoplysende forening

Indhold

Sammendrag

Ballerup Mini-Z Klub søger om godkendelse som frivillig folkeoplysende forening.

Det indstilles, at Ballerup Mini-Z Klub godkendes som frivillig folkeoplysende forening.



Baggrund

I henhold til folkeoplysningslovens § 14, stk. 2 rummer det frivillige folkeoplysende
foreningsarbejde idræt, samt idébestemt og samfundsengagerende børne- og
ungdomsarbejde.

Formålet med det frivillige folkeoplysende foreningsarbejde er at fremme
demokratiforståelse og aktivt medborgerskab og med udgangspunkt i aktiviteten og
det forpligtende fællesskab at styrke folkeoplysningen. Sigtet er at styrke
medlemmernes evne og lyst til at tage ansvar for eget liv samt at deltage aktivt og
engageret i samfundslivet jf. folkeoplysningslovens § 14.

Folkeoplysningsvedtægtens § 1 stiller krav til, hvilke oplysninger en foreningsvedtægt
skal indeholde. Center for Skoler, Institutioner og Kultur har gennemgået vedtægterne
for Ballerup Mini-Z Klub. Vedtægterne overholder lovens krav til formalia.

En frivillig folkeoplysende forening har krav på at modtage tilskud til sine aktiviteter
for børn og unge under 25 år og til at få anvist egnede ledige lokaler, dog med de
begrænsninger, der følger af loven og dens bekendtgørelse i henhold til ovenstående.

Sagsfremstilling

Ballerup Mini-Z Klub blev stiftet i januar 2023. I følge foreningens vedtægter er
formålet, at "give alle interesserede i Ballerup uanset alder, køn, nationalitet og
færdigheder mulighed for at køre med fjernstyrede 1:27 biler samt deltage i klubbens
fællesskaber."

Foreningen søger om godkendelse i henhold til folkeoplysningsloven med henblik på
at få anvist lokaler til foreningens aktiviteter.  

Foreningen består af i alt 15 medlemmer, alle bosiddende i Ballerup Kommune.

Foreningen oplyser, at Mini-Z samler drenge og piger i alle aldre fra ca. 6 års alderen
til pensionister og alt derimellem. Bilerne, der køres med, er i skala 1:27 og kører
indendørs på en skumgummibane, som foreningen udlægger i forbindelse med
foreningens aktiviteter. Tre af bestyrelsesmedlemmerne har erfaring med aktiviteten
og fungerer som trænere for foreningens nybegyndere. Ønsket er, at foreningen på
sigt kan deltage i konkurrencer med andre foreninger.



Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag, heraf 2 anbefales. 1 internt

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at 

Ballerup Mini-Z Klub godkendes som frivillig folkeoplysende forening.1.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 13 Ansøgning om tilskud fra
børnekunstpuljen til projektet "Den magiske eng"

Indhold

Sammendrag

Skovlunde Menighedsbørnehave og Børnehuset Rosenlund ansøger Børnekunstpuljen
om i alt 20.000 kr. til at realisere børnekunstprojektet ”Den magiske eng”, med
billedkunstner Christina Elvira Godsk, i begge børnehuse.

Det indstilles, at der bevilges et tilskud på 20.000 kr. til Skovlunde
Menighedsbørnehave og Børnehuset Rosenlund til projektet.



Baggrund

Der er afsat 143.651 kr. til Børnekunstpuljen i 2023. Det fremgår af "Aftale om budget
2019", at der reserveres to tredjedele af puljen hvert år til musiktilbud for børn og
unge. Der er herefter et restbudget på 47.884 kr. til fordeling via ansøgninger i 2023.  

I kriterierne for Børnekunstpuljen lægges der vægt på, at projektet opfylder flere af
følgende punkter: 

Tager udgangspunkt i børns skaberevne som ressource og stimulerer deres
muligheder for at udtrykke sig kreativt.
Involverer en professionel kunstner, der gerne må have erfaring med at arbejde
med børn.
Giver pædagoger og lærere nye redskaber eller kendskab til nye arbejdsformer,
der skaber basis for et videre arbejde med kreative opgaver.
Er procesorienteret, og at det udfordrer og stimulerer børnenes viden og deres
sædvanlige roller i gruppen.
Tager udgangspunkt i ligeværdighed mellem proces og det endelige udtryk.
Involverer flere samarbejdspartnere.
Arbejder på tværs af de involverede voksnes faggrænser, børnenes alder samt
skemalagte aktiviteter.
Styrker lokale eller interessemæssige netværk eller udvikler etablerede
traditioner.

Sagsfremstilling

I børnekunstprojektet ”Den magiske eng” stimuleres børnenes nysgerrighed og
skaberglæde, og de får nye redskaber til at udtrykke sig kreativt. Fortællinger fra
kunstens verden udvider børnenes horisont, giver stof til eftertanke og grundlag for
dialog. Den legende tilgang understøtter fordybelse og koncentration og dét at skabe
noget sammen styrker fællesskabet.

Igennem fortælling og leg bliver børnene præsenteret for forskellige kunstnere, som
alle har arbejdet med insektet som tema i deres kunst. Fortællingerne er afsæt for
dagens kreative proces, hvor børnene arbejder videre med egne værker. Som dagene
skrider frem skabes en summende blomstereng, der breder sig fra gulv til loft.

Projektets struktur, materialer og arbejdsprocesser er sat sammen, så det er nemt for
pædagogerne at lade sig inspirere og videreføre idéer til deres eget videre arbejde
med kreativitet og æstetisk læring i institutionen.

Projektet "Den magiske eng" forløber over en uge og planlægges afholdt i efteråret
2023; henholdsvis i uge 37 i Børnehuset Rosenlund og i uge 44 i Skovlunde
Menighedsbørnehave. Projektet rummer mulighed for, at 32 børn kan deltage i hvert



børnehus. 

Som afslutning på forløbet inviteres børnenes forældre til en lille fernisering.

Omkostningerne til projektet fordeler sig således:

Budget Beløb

Kunstnerhonorar (2 projektuger, 64 timer) 32.000 kr.

Materialer til to projektuger 8.000 kr. 

Børnehusenes egenfinansiering 20.000 kr. 

I alt - 20.000 kr.

Børnekunstpuljen ansøges om 20.000 kr. 

Børnehusene afholder også udgifterne til ferniseringen. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Børnekunstpuljen er budgetlagt på ramme 40.38 Kulturel Virksomhed mv.
Nedenstående skema viser de ansøgte beløb.

Børnekunstpuljen Inkl. moms Eksl. moms

Budget 2023  143.651 kr. 

Budgetaftale 2019 (Musiktilbud til børn og unge)  95.767 kr. 

Bevilget tilskud frem til 30. maj 2023  0 kr. 

Ansøgninger på dette møde:   

Den magiske eng 20.000 kr. 18.400 kr.

Herefter til bevilling i 2023  29.484 kr.

Det bevilgede beløb er bruttobeløb, der ved bogføring renses for 8 pct. moms.
Ansøgeren får udbetalt det fulde bevilgede beløb.



Bilag

3 bilag, heraf 1 anbefales

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at

Der bevilges et tilskud på i alt 20.000 kr. til Skovlunde Menighedsbørnehave og1.
Børnehuset Rosenlund til realisering af børnekunstprojektet "Den magiske eng",
med billedkunstner Christina Elvira Godsk, i begge børnehuse.

 
Kultur- og Fritidsudvalget, som forudsætning for at bevilge tilskud, inviteres til2.
ferniseringen. 

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 14 Tilskudsregnskab for aftenskolerne 2022

Indhold

Sammendrag

Tilskudsregnskab fra aftenskolerne for 2022 fremlægges til orientering.

 

Baggrund

Aftenskolerne har indsendt tilskudsregnskab pr. 1. april 2022, jf. vedlagte
retningslinjer. 



Sagsfremstilling

11 aftenskoler har indsendt tilskudsregnskab for 2022.

Regnskabet viser, at der er fem aftenskoler, der ikke har realiseret undervisning
svarende til det udbetalte tilskud. Det drejer sig om FOF, Ballerup Kammerkor,
AOF, LOF og MOF, som skal tilbagebetale tilskud, da de har haft mindre undervisning.

Der er seks aftenskoler, der har gennemført mere undervisning end skolerne har fået
bevilget tilskud til. Det drejer sig om Lautrupgaard Musikfabrik, Den kloge
krop, VoiceZone, Baldur - Ballerup Brass Band, Ballerup Folkedanserforening og
Gigtforeningens Oplysningskreds Ballerup.

 

I følge Kommunalbestyrelsens "Retningslinjer for tilskud til folkeoplysende
voksenundervisning i Ballerup Kommune i henhold til Folkeoplysningsloven" kan
aftenskoler, der har gennemført mere undervisning, end aftenskolerne har fået tildelt
ved fordeling af tilskud, søge om ekstra tilskud. Ansøgningen kan imødekommes, hvis
andre aftenskoler ikke har brugt deres tilskudsramme. Ekstra tilskud fra
tilbagebetalinger er fordelt forholdsmæssigt mellem Lautrupgaard Musikfabrik, Den
kloge krop, VoiceZone, Baldur - Ballerup Brass Band og Gigtforeningens
Oplysningskreds Ballerup, der har gennemført mere undervisning.

Det er kun FOF og Den kloge krop, der har gennemført "10 % debatskabende
arrangementer", som loven giver mulighed for.

Regnskaberne er aflagt i overensstemmelse med retningslinjerne.

Regnskaberne er gennemgået af Center for Skoler, Institutioner og Kultur.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Tilskud til folkeoplysende voksenundervisning er budgetlagt på ramme
40.35 Folkeoplysning, frivillighed og aktiviteter mv.

Budgettet for tilskud til aftenskolernes undervisning mv. var i 2022 på 1.305.242 kr.



Bilag

2 bilag, heraf 1 anbefales.

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at

Tilskudsregnskabet tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 15 Strategi for socialområdet

Tidligere behandling

Socialudvalget den 2. maj 2023 Punkt 8

Indhold

Sammendrag

Administrationen har tilrettet indhold og formuleringer i udkast til strategi for
socialområdet i overensstemmelse med Socialudvalgets ønsker på møde den 28.
marts 2023. Med sagen lægges op til, at Socialudvalget godkender at sende udkast til
strategi for socialområdet 2024-2026 til drøftelse og kommentering i øvrige af
Ballerup Kommunes fagudvalg.

Baggrund

Arbejdet med anbefalede tiltag fra Implements analyse af det voksenspecialiserede
område har påvist behovet for en overordnet ramme og retning for socialområdet. 



Sagsfremstilling

Socialudvalget behandlede på møde den 28. marts 2023 udkast til en samlet strategi
for socialområdet i Ballerup Kommune. Socialudvalget drøftede og kommenterede
udkastet.

Administrationen har på baggrund af Socialudvalgets kommentarer tilrettet og indført
ændringer i dokumentet i overensstemmelse med udvalgets ønsker.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag, heraf 1 anbefales

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed og Center for Arbejdsmarked indstiller, at 

Det tilrettede udkast til strategi for socialområdet sendes til drøftelse og1.
kommentering i Kultur- og Fritidsudvalget, Børne- og Skoleudvalget, Erhvervs,-
Beskæftigelse, -og Uddannelsesudvalget samt Sundheds- og Ældreudvalget.

Beslutning

Kultur- og Fritidsudvalget bemærker, at strategien rammer fint i forhold til de
eksisterende indsatser.

Punkt 16 Forslag til ny placering af kunstværket



Skrift og Tegn

Indhold

Sammendrag

Dele af kunstværket ”Skrift og Tegn” af kunstner Lawrence Weiner, placeret i
belægningen i krydset Egebjerg Bygade/Nordbuen, er fjernet pga.
trafiksikkerhedsmæssige hensyn. Efter forslag fra beboerne indstilles det, at værket
genplaceres i Skotteparken. 

Baggrund

Efter beslutning fra Kultur- og Fritidsudvalget 31. maj 2022 punkt 7 er dele af
kunstværket ”Skrift og Tegn” af kunstner Lawrence Weiner, placeret i belægningen i
krydset Egebjerg Bygade/Nordbuen, fjernet pga. trafiksikkerhedsmæssige hensyn.

Kultur- og Fritidsudvalget har samtidig godkendt, at værket opbevares i et egnet
depot, til det er besluttet, om værket skal genplaceres. 

Kunstværket ”Skrift og Tegn” består af i alt fem delværker, alle placeret i
belægningen og bestående af lyse og mørke chaussésten, der former forskellige ord
og sætninger i relation til legen "Sten - saks - papir". De fem delværker er placeret i
forlængelse af hinanden i bykvarteret: Nordbuen, "Kryds-og-bolle pladsen", Egebjerg
Bygade ved Agernhaven, Egebjerg Bygade ved Agernskrænten og Egebjerg
Bygade ved Plejecenter Egely/Kirkebymuren. 

Sagsfremstilling

Den almene boligafdeling Skotteparken har henvendt sig til Ballerup Kommune med
et forslag om, at placere værket på den private fællesvej Skotteparken ved indkørslen
fra Egebjerg Bygade foran deres fælleslokale ”Mosaikhuset”. Skotteparken har 30-års
jubilæum til sommer 2023, og ser etableringen af værket her som et led i fejringen.

Da værket med en placering i Skotteparken kommer til at ligge i selve bykvarteret og
i forlængelse af de andre værker, samt i forbindelse med en central ind- og udkørsel
efter beboernes ønske, er det administrationens vurdering, at denne placering
imødeser kunstnerens oprindelige intentioner med værket.



Den private fællesvej, Skotteparken, har tre ejere:

G/F Egebjerggård III1.
’Skotteparken’ - Egebjerggård 3, Afd. 1 og 2 (Ballerup Ejendomsselskab)2.
G/F Søbrinken3.

Alle tre ejere er blevet hørt i sagen og alle har godkendt forslaget, såfremt det er
udgiftsneutralt for dem.

I forbindelse med at værket anlægges på privat vej, skal der udformes et
aftalegrundlag, hvoraf det blandt andet vil fremgå, at

Ballerup Kommune fortsat ejer værket
Værket ikke må fjernes uden aftale med ejer
Værket minimum skal blive liggende x-antal år
Værket ikke må overdækkes/at der ikke må etableres andet oven på det
Det skal være frit tilgængeligt for offentligheden
Ballerup Kommune løfter udgifterne til etablering af værket.

 

Herudover skal der indgå en aftale om vedligeholdelse (værket sættes i beton, så
vedligeholdelsen af værket forventes at være minimal).

Administrationen har endvidere undersøgt, om placeringen giver udfordringer i forhold
til etablering af fjernvarme, og har fået tilsagn om, at det pågældende areal godt kan
undgå at blive inddraget/gravet op, hvis værket placeres i Skotteparken.

Da det blev besluttet at fjerne værk-elementet på grund af trafikale hensyn, blev boet
efter Lawrence Weiner (The Lawrence Weiner Estate) informeret om denne
beslutning. Boet konkluderede imidlertid, at fjernelsen af denne del af værket, og
dermed ordet ”ELLER”, som kun indgår i værkdelen på Nordbuen, skader det samlede
værk uopretteligt:

”Unfortunately, if you leave it as is, without finding a proper place for the word ELLER
integrated back into the work, I am very sorry to inform you that your Lawrence
Weiner work has been damaged beyond repair.”

Det samlede værk er omfattet af ophavsretten. Administrationen vurderer, at værket
ikke kan bestå kun delvist uden at have krænket det oprindelige værk i sit hele.



Forslaget til den nye placering er blevet forelagt The Lawrence Weiner Estate, der
godkender forslaget således:

“I wholeheartedly agree with the solution, it retains the readability of the sculpture
and the order in which it should be seen by the public.  It is perfect. The generosity of
the private owners on Skotteparken's private residential street is considerable, and I
would like to add that it is appreciated by me and the Lawrence Weiner Estate.” 

Tilføjet efter Kultur- og Fritidsudvalgets møde den 2. maj 2023:

Klima- og Miljøudvalget behandler finansiering af flytning af kunstværket på deres
møde den 30. maj 2023. Det indstilles i sagen, at finansieringen på 250.000 kr. sker
fra en af Klima- og Miljøudvalgets puljer - støjpuljen. Klima- og Miljøudvalget har på
deres møde den 2. maj 2023, spurgt til alternative finansieringsmuligheder. Her peger
administrationen på, at en alternativ mulighed er at finansiere 50.000 kr.
fra Kunstpuljen (under Kultur- og Fritidsudvalget). Dette er muligt, fordi beboerne
i Skotteparken har henvendt sig med ønsket om, at værket placeres på den private
fællesvej Skotteparken. Området får således tilført et nyt kunstværk. I kriterierne for
Kunstpuljen i Ballerup Komme står der, at hvis der er planer om at købe og opstille et
kunstværk i Ballerup Kommune, kan der søges om et tilskud hertil i Kultur- og
Fritidsudvalget. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag, heraf 1 anbefales 

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget

Indstilling

Centrene for By og Miljø samt Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at



Den del af kunstværket "Skrift og Tegn" af Lawrence Weiner, der originalt var1.
placeret i krydset Egebjerg Bygade/Nordbuen, genplaceres i Skotteparken.

 

Beslutning

Indstillingen godkendt

Simon Knudstrup (F) undlod at stemme

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Kultur- og Fritidsudvalget d. 02-05-2023
Sagen udsættes

Punkt 17 Padelbaner, Damgårdsparken -
anlægsbevilling

Tidligere behandling

Kommunalbestyrelsen den 19. december 2022 Punkt 14

Indhold

Sammendrag

Ballerup Tennisklub ønsker at supplere sine aktiviteter ved at få etableret to udendørs
padeltennisbaner i Damgårdsparken. 

Kultur- og Fritidsudvalget besluttede den 3. maj 2022 at tage stilling til finansieringen
af padelbaner efter beslutning i Klima- og Miljøudvalget om anvendelsen af
Damgårdsparken.

Klima- og Miljøudvalget har på deres møde den 4. oktober 2022 godkendt en plan for
forbedrende tiltag i Damgårdsparken, hvor der er inkluderet plads til to padelbaner.



Det indstilles, at det godkendes, at der udføres et projekt for 1.330.000 kr. i 2023 på
projekt nr. A031205 Fortsat udbygning af idrætsanlæg 2023 og projekt nr. A031203
Fortsat udbygning af idrætsanlæg, som medfinansiering af to udendørs
padeltennisbaner i Damgårdsparken, samt at de afledte driftsudgifter på 50.000 kr.
årligt vil blive indarbejdet i budgettet ved førstkommende budgetopfølgning.

Baggrund

Kultur- og Fritidsudvalget blev på mødet den 3. maj 2022 under punkt 10 præsenteret
for et oplæg til etablering af padelbaner i Damgårdsparken, idet Ballerup Tennisklub
ønsker at supplere sine aktiviteter med padeltennissporten. Kultur- og Fritidsudvalget
ønskede at tage stilling til finansieringen af padelbanerne efter beslutning i Klima- og
Miljøudvalget om anvendelsen af Damgårdsparken.

Ballerup Tennisklub har ca. 340 medlemmer. Ballerup Tennisklub har eget klubhus i
Damgårdsparken, hvor der også er placeret otte udendørs tennisbaner og to
minitennisbaner.

Ballerup Tennisklub beskriver, at padel er i rivende udvikling, da det er nemt at lære,
og familier i forskellige aldersgrupper kan spille sammen og få god motion. Ballerup
Tennisklub ønsker, at padel skal være en del af foreningsidrætten, hvor fællesskabet,
træning, uddannelse og sociale arrangementer skal have høj prioritet.

Med mulighed for padel ønsker Ballerup Tennisklub som udgangspunkt, at deres
kontingent skal give adgang til alle aktiviteter. På den måde vil klubben skabe et
foreningstilbud, der gør padel økonomisk tilgængeligt for især børn og børnefamilier.

Årlige kontingentsatser i Ballerup Tennisklub er pt. for juniorer 750 kr., seniorer 1.050
kr.og familiekontingent 2.200 kr.

Sagsfremstilling

Ballerup Tennisklub ønsker at få etableret to udendørs padeltennisbaner i
Damgårdsparken. I løbet af 2022 og 2023 har der været afholdt møde mellem Center
for Skoler, Institutioner og Kultur samt Ballerup Tennisklub om dette ønske. Ballerup
Tennisklub har ændret deres vedtægter, så både tennis- og padelsporten indgår i
deres formålsparagraf.

Den ønskede placering af de udendørs padeltennisbaner er i



Damgårdsparken på grusarealet ved parkeringspladserne ved Ballerup Rådhus. Denne
placering er tæt på tennisklubbens klubhus og øvrige baner. Kommunalbestyrelsen
har den 19. december 2022 punkt 14 godkendt en disponering af grusarealet til
blandt andet to padelbaner under behandling af sagen om forberedende tiltag i
Damgårdsparken. 

Padelbanerne anlægges med kunstgræs. Dvs. et  tæppe af kunstige strå med infill af
sand (sand i modsætning til granulat af kunststof). 

Administrationen vil, i udbudsbetingelserne til de bydende på projektet, sørge for at
følgende kriterier indgår i udbudsmaterialet:

kunstgræstæppet skal overholde de fastsatte grænseværdier for PFAS. Tilbud
tættere på en nultolerance for PFAS vil blive vægtet højere end tilbud, der alene
overholder de fastsatte grænseværdier. 
at de bydende i forbindelse med tilbuddet leverer en udvaskningstest der
angiver at være under den givne grænseværdi for miljøfremmede stoffer, og at
bydende der viser mindst udvaskning, gives højere point i forhold til tildeling.
at resultatet af entrepriseudbud samt udkast til miljøafgørelse forlægges til
godkendelse på Klima- og Miljøudvalget og til orientering på Kultur- og
Fritidsudvalget.
at anlæggelse af paddelbaner betinges af politisk godkendelse. 

Det skal forventes, i den fornødne myndighedstilladelse til afvanding af banen, at der
vil blive stillet krav til prøvetagning for PFAS og andre miljøfremmede stoffer i
drænvandet fra padelbanerne.

Pris og finansiering

Administrationen har undersøgt de forventede omkostninger til to udendørs
padelbaner inkl. lysanlæg og kunstgræs med infill af sand. Anlægsoverslag for anlæg
er ca. 1 mio. kr. Hertil kommer el-arbejde, jordarbejde, elektronisk adgang/låsesystem
og intern projektledelse. Da markedet oplever kraftige prisstigninger, skal tillægges
20 pct. usikkerhed for prisstigninger og uforudsete udgifter. De samlede omkostninger
i projektet er desuden blevet dyrere i forhold til sidste gang, hvor Kultur- og
Fritidsudvalget behandlede sagen, da der er behov for ekstern rådgivning samt risiko
for, at den afgravede jord er forurenet og skal bortskaffes.

Det samlede anlægsoverslag til etableringen forventes at være 1.580.000 kr. Ballerup
Tennisklub kan bidrage med en egenfinansiering på 250.000 kr.

Finansieringsmulighed 1:



Det foreslås, at den resterende finansiering på 1.330.000 kr. til opførelsen af to
padeltennisbaner finansieres via projekt nr. A031205 Fortsat udbygning til
idrætsanlæg 2023 og projekt nr. A031203 Fortsat udbygning til idrætsanlæg.

Alternativ finansieringsmulighed:

Idet projektet har vist sig at være mere omkostningstungt, er et alternativt
finansieringsforlag beskrevet. Det vil være muligt, at der kun etableres en bane og
klargøres til bane nummer to. Det vil være en fordel, at alle maskiner er på stedet, så
der kan byggemodnes samt lægges fundament og dræn. Der vil dog ikke blive
etableret vægge, lys, belægning og net. Denne løsning vil reducere den forventede
omkostning med 291.000 kr., og der vil derfor være behov for en finansiering på
1.034.000 kr fra projekt nr. A031205 Fortsat udbygning til idrætsanlæg 2023.

Tennisklubben har mulighed for at låne op til 175.000 kr. og ansøge om tilskud i
størrelsesordenen 100.000 kr. hos Danmarks Idrætsforbund. Dette vil dog forsinke
processen, og samtidig er det usikkert, om den yderligere medfinansiering i form af
lån og puljemidler bevilliges.

Det er Center for Skoler, Institutioner og Kulturs vurdering, at padelbaner vil bidrage
positivt til udviklingen af Ballerup Tennisklubs egne aktiviteter og til Ballerup
Kommunes idrætstilbud i det hele taget. Det forventes, at padelbanerne kan opføres
og tages i brug i efteråret 2023.

Juridiske rammer

Ballerup Tennisklub vil på nuværende tidspunkt som den eneste tennis- og
padelforening blive prioriteret på padelbanerne, men med forbehold for andre
brugere.

De påtænkte padelbaner vil ved færdiggørelsen være ejet af Ballerup Kommune og
etableringen sker med hjemmel i kommunalfuldmagten. Ballerup Tennisklub er en
folkeoplysende forening og kan i den forbindelse få tildelt retten til at benytte banerne
i overensstemmelse med reglerne i folkeoplysningsloven.

Rammerne for Ballerup Kommunes muligheder i forhold til padelbaner er ikke
indskrænkede, selv om der allerede er kommercielle tilbud på markedet i Ballerup
Kommune. Så længe Ballerup Tennisklub er en folkeoplysende forening og ikke har et
kommercielt virke, vil klubben kunne få tildelt retten til at benytte banerne i
overensstemmelse med folkeoplysningslovens regler.



Konsekvenser for den fysiske tilgængelighed

Ingen konsekvenser for den fysiske tilgængelighed

Økonomiske konsekvenser og finansiering

På anlægsprojektet nr. A031203 Fortsat udbygning af idrætsanlæg er på nuværende
tidspunkt bevilling og rådighedsbeløb i 2023 på 431.000 kr. På anlægsprojektet
A031205 Fortsat udbygning af idrætsanlæg 2023 er der i 2023 bevilling og
rådighedsbeløb på 1 mio. kr. Samlet er der en bevilling og rådighedsbeløb på i alt
1.431.000 kr.

Der er i de seneste år oplevet prisstigninger på både materialer og arbejdskraft. Hvis
projektet ikke holder sig indenfor budget, vender administrationen tilbage. Såfremt
anlægsprojektet kommer til at koste mindre end den afsatte økonomi, nedsættes
tennisklubbens medfinansiering forholdsmæssigt. 

De afledte driftsudgifter til vedligeholdelse af padeltennisbanerne estimeres til 50.000
kr. årligt, der afholdes på driftsbevilling for vedligeholdelse af idrætsanlæg. 

Bilag

1 bilag, heraf 1 anbefales

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at

Det godkendes, at der igangsættes et projekt for to udendørs padelbaner i1.
Damgårdsparken med en samlet udgift for Ballerup Kommune på 1.330.000 kr.
finansieret af projekt nr. A031205 Fortsat udbygning af idrætsanlæg 2023
og projekt nr. A031203 Fortsat udbygning af idrætsanlæg. Dertil en
medfinansiering på 250.000 kr fra Ballerup Tennisklub.

 



De afledte driftsudgifter på 50.000 kr. årligt vil blive indarbejdet i budgettet ved2.
førstkommende budgetopfølgning.

 
Projektet for kunstgræsbaner udbydes med krav om, at kunstgræstæppet skal3.
overholde de fastsatte grænseværdier. Herudover vil det bliver præciseret, at
tilbud tættere på en nultolerance for PFAS vil blive vægtet højere end tilbud, der
alene overholder de fastsatte grænseværdier.

Beslutning

Indstillingens punkt 1 og 2: Indstilles til godkendelse

Indstillingens punkt 3: Indstilles til ikke godkendelse. Kultur- og Fritidsudvalget ønsker
banen udbudt, så der sikres den rette balance mellem overholdelse af
grænseværdierne for PFAS og hensynet til banens spilkvalitet.

Punkt 18 East Kilbride bad saunagus og vinterbad -
anlægsbevilling

Tidligere behandling

Kultur og Fritidsudvalget den 29. december 2022 Punkt 13

Indhold

Sammendrag

Der er samlet afsat 5,5 mio. kr. til projektet A031150 Saunagus og vinterbad med 0,5
mio. kr. i 2022, 2,5 mio. kr. i 2024 samt 2,5 mio. kr. i 2025. Der er derudover i 2022
afsat 2,0 mio. kr. på projektet nr. A031151 Flexomklædningsfaciliteter East Kilbride. 

Projektet A031150 Saunagus og vinterbad er projekteret til 7,2 mio. kr. at
realisere. Projektet A031151 Flexomklædningsfaciliteter East Kilbride er projekteret
til 8,7 mio. kr. Projekterne har således vist sig markant dyrere at realisere end først
antaget, hvorfor der økonomisk ikke er råderum til at udføre begge projekter inden for
de afsatte anlægsbevillinger.

Det indstilles, at projektet vedr. saunagus og vinterbad i East Kilbride gennemføres,
og at projekt for flexomklædning udskydes på ubestemt tid, da der ikke



er finansiering samt at de 2 mio. kr., der er frigivet til flexomkædning medfinansierer
anlægsprojektet om saunagus og vinterbad. Endvidere indstilles,
at anlægsbevillingen på 2,5 mio. kr. i 2025 til saunagus og vinterbad frigives. 

Baggrund

På baggrund af Kommunalbestyrelsens møde den 10. oktober 2022, har
administrationen i samarbejde med rådgivere arbejdet på at realisere
projektet A031150 East Kilbride bad saunagus og vinterbad, samt A031151
Flexomklædningsfaciliteter East Kilbride.

I Aftale om Budget 2022 nr. 1.4.2 Idræt, fremgår det under East Kilbride Badet: Et af
udviklingstiltagene i udviklingsplanen for Ballerup Idrætsby hedder "familie og vand",
og rummer saunagus og vinterbad. Der afsættes 0,5 mio. kr. i 2022 og 2,5 mio. kr. i
2023 hertil. Der afsættes 2 mio. kr. i 2022 til at etablere flexomklædningsfaciliteter. 

I Aftale om Budget 2023 nr. 1.4.3 Ballerup Idrætsby fremgår det: East Kilbride Badet -
saunagus/vinterbad. Der er allerede afsat 2,5 mio. kr. i 2024 og der afsættes
yderligere 2,5 mio. kr. i 2025. Modellen og løsningen drøftes i fagudvalget. 

På kommunalbestyrelsens møde den 29. november 2021 punkt 25 blev der frigivet et
rådighedsbeløb på 0,5 mio. kr. i 2022 og 2,5 mio. kr. i 2023 på projekt
nr. A031150 East Kilbride Badet saunagus og vinterbad med bemærkning om, at
Kultur- og Fritidsudvalget forelægges et forslag til løsning inden gennemførelse.
Derudover blev der frigivet et rådighedsbeløb på 2 mio. kr. i 2022 på projekt
nr. A031151 Flexomklædningsfaciliteter East Kilbride med bemærkning om, at Kultur-
og Fritidsudvalget forelægges et forslag til løsning, inden tiltagene gennemføres.

På Kommunalbestyrelsens møde den 10. oktober 2022 punkt nr. 2, blev
investeringsoversigten for budget 2023 godkendt, her fremgår det, at
rådighedsbeløbet på 2,5 mio. kr. er rykket fra 2023 til 2024. 

Sagsfremstilling

I forbindelse med projekteringen og udarbejdelse af begge projektforslag, har det vist
sig at etablering af saunagus og vinterbad samt flexomklædningsfaciliteter er en
yderst teknisk kompliceret opgave. Projekterne har vist sig markant dyrere at
realisere end først antaget, hvorfor der økonomisk ikke er råderum til at udføre begge
projekter inden for de afsatte anlægsbevillinger.



Projektforslagene er færdigprojekteret med afsæt i bygningsreglementet
2018. Projekterne tænkes opført jf. den frivillige bæredygtigheds klasse lanceret af
boligministeren den 29. maj 2020. Projekterne er projekteret efter pavillonprincip, og
vil som udført fremstå som en elegant kontrast til svømmehallens eksisterende tunge
byggeri. Arkitektur, tilgængelighed og bæredygtighed har været i højsæde i gennem
hele projekteringen. Der er i projekteringen arbejdet med tiltag for svagtseende, med
ledelinjer i gulve og på vægge, der udføres i kontrast til saunaens primære
beklædningsfarver.

Det er af Ballerup Idrætsby overbevisning, at saunagus er det mest
prioriterede projekt, da der i deres udviklingsplan nævnes, at de små saunaer i dag er
rigtig godt besøgt. De fungerer som sociale rum, hvor brugernes netværk bliver
plejet. Størrelsen samt placeringen af dame- og herreomklædningen sætter dog
grænser for brugen af saunaerne. En ny gus-sauna med adgang for alle på tværs af
køn vil udvide tilbuddet for svømmehallens gæster og samtidig give en ny mulighed
for idrætsforeninger og træningsfællesskaber. Saunagus er et tilbud, der i høj grad
efterspørges af svømmehallens gæster og vil ved etableringen knytte brugerne
samme på tværs af fx køn, alder og sportsgren.

Projekterne forventes realiseret ved brug af, men ikke begrænset til, følgende
bæredygtige tiltag: Etablering af solceller, varmegenvinding, varmepumper,
svanemærkede materiale valg samt teknik, der etableres med minimum
energispild. Der kan i forbindelse med den videre projektering og udførelse,
indtænkes yderligere tiltag i forbindelse med bæredygtighed, så som brug af el
drevne entreprenørmaskiner, genbrugsbeton i fundamenter og gulve mv.

Administrationen vil, såfremt projektet godkendes, påbegynde projektering og
efterfølgende udbud af entreprenørkontrakten. Det er på nuværende tidspunkt
forventninger, at anlægsarbejderne kan starte maj - juni 2024.

Brugerrådet i Ballerup Idrætsby, Folkeoplysningsudvalget, Frivillighedsrådet og
Handicaprådet er hørt om projektet, og kan tilslutte sig administrationens anbefaling
herunder placeringen. Høringssvar vedlægges sagen som bilag. 

Konsekvenser for den fysiske tilgængelighed

Anlægsprojektet indrettes under hensyn for tilgængelighed for alle.



Økonomiske konsekvenser og finansiering

I Aftale om Budget er der på projekt nr. A031150 East Kilbride saunagus og vinterbad
afsat i alt 5,5 mio. kr. og på projekt nr. A031151 Flexomklædningsfaciliteter East
Kilbride afsat 2,0 mio. kr. Der er tidligere meddelt en anlægsbevilling på 3,0 mio. kr.
på projekt nr. A031150 East Kilbride bad saunagus og vinterbad, og en
anlægsbevilling på 2,0 mio. kr. på projekt nr. A031151 Flexomklædningsfaciliteter
East Kilbride. Administrationen indstiller med denne sag, at de resterende 2,5 mio. kr.
frigives. 

I 2022 blev brugt i alt 1,031 mio. kr., således at der blev overført et rådighedsbeløb
fra 2022 til 2023 på ialt 1,469 mio. kr. for de 2 anlægsprojekter.

Anlægsbevilling

Bevilling

Ønsket bevilling inkl. bygningsdel, udearealer, inventar, it mv. 4.500.000 kr.

Tidligere bevilling inkl. bygningsdel, udearealer, inventar, it mv. 3.000.000 kr.

Rådighedsbeløb hentet fra andre projekter
Projektnummer og projektnavn noteres herunder
A031151 Flexomklædningsfaciliteter East Kilbride

2.000.000 kr.

Projektets forventede totaludgift (rådighedsbeløb) 7.500.000 kr.

Fordeling af rådighedsbeløb og afledte driftsudgifter

(mio. kr.) 2023 2024 2025 2026

Projektets rådighedsbeløb fordelt på år 1,469 2,5 2,5 

Afledte driftsudgifter på ramme 40.35 under
anlægsprojektet

Afledte driftsudgifter på ramme 40.35 efter
anlægsprojektet 0,05 0,1 0,1 

Bilag

6 bilag, heraf 6 anbefales 

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen



Indstilling

Center for Ejendomme indstiller, at 

Projektet vedr. saunagus og vinterbad i East Kilbride gennemføres.1.

 
Projekt for flexomklædning udskydes, til der er fundet yderligere finansiering.2.

 
Der meddeles en anlægsbevilling på 4,5 mio. kr. på projekt nr. A031150 East3.
Kilbride bad saunagus og vinterbad, der finansieres med 2 mio. kr. fra projekt nr.
A031151 Flexomklædning East Kilbride.

 
Der frigives et rådighedsbeløb på 2,5 mio. kr. i 2025 på projekt nr. A031150 East4.
Kilbride bad og saunagus og vinterbad.

Beslutning

Sagen udsættes

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Kultur- og Fritidsudvalget d. 02-05-2023
Sagen udsættes

Punkt 19 LUKKET Meddelelser

Beslutning

Ingen meddelelser

Punkt 20 LUKKET Fortsat drøftelse af bidrag til
spare- og omprioriteringsarbejdet til budget
2024-2027 for Kultur- og Fritidsudvalget



Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 21 Godkendelse af referat (underskriftside)

Beslutningen træffes af

Kultur- og Fritidsudvalget

Indstilling

For at godkende referatet for dette møde skal alle medlemmer af udvalget klikke på
"Godkendt". 

Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/kultur-og-fritidsudvalget-30-05-2023


